

Բ Ո Վ Ա Ն Դ Ա Կ Ո Ւ Թ Յ Ո Ւ Ն

Հ Ո Դ Վ Ա Մ Ն Ե Ր

Խ թ ի ս տ ո խ թ ի ս տ ո Վ (Բուլղարիա)—Մեծ իրադարձություն բուլղար ժողովրդի պատմության մեջ (Բուլղարիայի ազատագրման 100-ամյակի առթիվ)	3
Ե. Վ. Ս ա ր գ ս յ ա ն—1877—1878 թթ. ռուս-թուրքական պատերազմը և Բուլղարիայի ազատագրումը թուրքական լծից	17
Յ ու. Վ. Բ ր ո մ լ է յ (Մոսկվա)—Մշակույթի պատմության անխոնջ հետազոտողը և պրոպագանդիստը (Ակադեմիկոս Բ. Բ. Պիոտրովսկու ծննդյան 70-ամյակի առթիվ) (ռուսերեն)	29
Գ. Ա. Տ ի ր ա ց յ ա ն—Ուրարտու և Հայաստան (Նյուֆեական մշակույթի ժառանգորդության հարցի շուրջը)	43

Հ Ա Ղ Ո Ր Դ Ո Ւ Ս Ն Ե Ր

Հ. Հ. Ու լ ու ն յ ա ն (Մոսկվա)—Ռուսաստանը և Բուլղարիայի ազատագրումը 1878 թվականին	61
Հ. Ս. Ղ ա ս ա ր յ ա ն—1877—1878 թթ. ռուս-թուրքական պատերազմը և բուլղարահայերը	72
Պ. Ա. Չ ո բ ա ն յ ա ն—Նոր նյութեր Հարություն Արարատյանի կյանքի ու գործունեության մասին	81
Հ. Ս. Ս վ ա զ յ ա ն—Ստրարոնի աղբյուրները Աղվանքի մասին	95
Հ. Բ. Թ ու ռ շ յ ա ն—Սուրհանդակային սպասարկությունը միջնադարյան Արևելքում	105
Ջ. Ա. Է յ ն ա թ յ ա ն—Տոմարական երկու հարց Հակոբ Ղրիմեցու աշխատություններում	115
Է. Լ. Դ ա ն ի ե լ յ ա ն—Տարոնը հայ-բյուզանդական հարաբերություններում (IX դարի երկրորդ կես—X դար)	125
Ի. Բ. Բ ր ա շ ի ն ս կ ի (Լենինգրադ)—Ուրարտական կարասներ. Մետրոլոգիայի և ստանդարտների պրոբլեմներ (ռուսերեն)	141
Գ. Վ. Ա ր գ ա ր յ ա ն—Դետմարի «Լյուրեքի քրոնիկում» օգտագործված Հեթումի «Թաթարաց պատմության» բնօրինակը (ռուսերեն)	157
Ա. Պ. Բ ա ղ ի յ ա ն ց (Մոսկվա)—Ակադեմիկոս Պ. Կ. Կոկովցովի անտիպ նամակները Ե. Ս. Աբամելեք-Հազարեին (Պամիրայի մաքսային սակացուցակի պատմության շուրջը) (ռուսերեն)	171
Հ. Մ. Ա վ ե տ ի ս յ ա ն—Միտաննիի պետությունը իսթական թագավոր Սուպլիլուլիումա I-ի հետ մղած պատերազմների ժամանակաշրջանում (ռուսերեն)	176
Ա. Ա. Ս տ ե փ ա ն յ ա ն (Լենինգրադ)—Պետության տեսության հարցերը Ստրարոնի «Աշխարհագրությունում» և Հայաստանի «Լոգոսը» (ռուսերեն)	187

ՐԱՆԱԿԱԿԱՆ ԵՎ ՔՆՆԱԿԱՆՈՒՄՆԵՐ

Է. Ա. Տ ի գ ր ա ն յ ա ն—Սովետահայ ճարտարապետության կազմավորման մի քանի խնդիրների մասին	205
Ա. Լ. Յ ա կ ո Ր Ս Ո Ն (Լենինգրադ)—Հայկական խաչքարերի մասին. Պատմա-գեղարվեստական դիտողություններ (ռուսերեն)	215
Ս. Խ. Մ ն ա ց ա կ ա ն յ ա ն—Հայկական և բյուզանդական քառամույթ խաչածեղ տաճարների ծագումնաբանությունը հարցի շուրջը (ռուսերեն)	225

Հ Ր Ա Պ Ա Ր Ա Կ ՈՒ Մ Ն Ե Ր

Մ. Գ. Ն ե ռ ս ի ս յ ա ն—Արժեքավոր սկզբնաղբյուր Օշականի ճակատամարտի մասին (ոուսերեն)	241
---	-----

ՍՓՅՈՒՌՔԱՀԱՅ ԿՅԱՆՔ

Ս. Վ ա ռ դ ա ն յ ա ն—Մշակութային և հասարակական կյանքը Սփյուքում (1977 թ. հունվար—դեկտեմբեր)	259
---	-----

Դ Ի Տ Ա Կ Ա Ն Ի Ն Ֆ ՈՐ Մ Ա Յ Ի Ա

Վ. Զ ի ն ջ ի ռ ջ յ ա ն—Հայաստանի անտիկ դարաշրջանի երկաթյա գյուղատնտեսական գործիքները	265
Ո. Ղ ա ռ ա գ յ ո ղ յ ա ն—Սյունյաց աշխարհի բղեն գավառը	272
Լ. Ժ ա մ կ ո չ յ ա ն—Խնակելի շենքի պեղումները 'Իվինի Ստորին բերդում 1975 թ.	275
Լ. Ա յ վ ա դ յ ա ն—Գույթն գավառի Բիստ ավանի ճարտարապետական հուշարձանները	283

Լ Ր Ա Տ ՈՒ

Ա. Ս ի մ ո ն յ ա ն—Հայկական ՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի տարեկան ընդհանուր ժողովը	290
Գ. Լ ո ռ ց յ ա ն—Գիտատեսական կոնֆերանս	291
Վ. Հ ա ռ ո Վ յ ո Վ յ ա ն— Ն. Մ. Տոկարսկի	292

СО Д Е Р Ж А Н И Е

СТАТЬИ

Христо Христов (Болгария) — Великое событие в истории болгарского народа (К 100-летию освобождения Болгарии)	3
Е. К. Саркисян—Русско-турецкая война 1877—1878 гг. и освобождение Болгарии от турецкого ига	17
Ю. В. Бромлей (Москва)—Неутомимый исследователь и пропагандист истории культуры (К 70-летию академика Б. Б. Пиотровского) (на русском языке)	29
Г. А. Тирацян—Урарту и Армения (К вопросу о преемственности материальной культуры)	43

СООБЩЕНИЯ

А. А. Улунян (Москва)—Россия и освобождение Болгарии в 1878 году	61
З. М. Касбян—Русско-турецкая война 1877—1878 гг. и армяне в Болгарии	72
П. А. Чобанян—Новые материалы о жизни и деятельности Артемия Араратского	81
Г. С. Свазян—Источники Страбона о Кавказской Албании	95
А. Г. Туршян—Курьерская служба на средневековом Востоке	105
Дж. А. Эйнатаян—Два календарных вопроса в трудах Акопа Кримици	115
Э. Л. Даннелян—Тарон в армяно-византийских отношениях (вторая пол. IX—X вв.)	125
И. Б. Браширский (Ленинград)—Урартские карсы. Проблемы метрологии и стандартов (на русском языке)	141
Г. В. Абгарян—Архетип «Татарской хроники» Гетума (Гайтона), использованный в «Любекской хронике» Детмара (на русском языке)	157
А. П. Базилянц (Москва)—Неопубликованные письма академика П. К. Ковцова С. С. Абамелек-Лазареву (К истории Пальмирского таможенного тарифа) (на русском языке)	171
Г. М. Аветисян—Государство Митанни в эпоху войн с хеттским царем Суппилиумой I (на русском языке)	176
А. А. Степанян (Ленинград)—Вопросы теории государства в «Географии» Страбона и «логос» Армении (на русском языке)	187

ДИСКУССИИ И ОБСУЖДЕНИЯ

Э. А. Тигранян—О некоторых вопросах формирования советской армянской архитектуры	205
А. Л. Якобсон (Ленинград) — Об армянских хачкарах. Историко-художественные заметки (на русском языке)	215
С. Х. Мнацаканян—К вопросу о генезисе крестовокупольных храмов Армении и Византии (на русском языке)	225

ПУБЛИКАЦИИ

- М. Г. Н е р с и с я н—Ценный первоисточник об Ошаканской битве (на русском языке) 241

ЖИЗНЬ ЗАРУБЕЖНЫХ АРМЯН

- Н. В а р д а н я н—Культурная и общественная жизнь зарубежных армян (1977 г., январь—декабрь) 259

НАУЧНАЯ ИНФОРМАЦИЯ

- В. З и н д ж и р д ж я н—Железные сельскохозяйственные орудия Армении античной эпохи 265
А. К а р а г е з я н—Уезд Бген области Сюник 272
А. Ж а м к о ч я н—Раскопки жилого строения в Нижней крепости Двина в 1975 г. . 275
А. А й в а з я н—Архитектурные памятники поселка Бист уезда Гохти . . . 283

ХРОНИКА

- А. С и м о н я н—Общее годичное собрание Академии наук Армянской ССР . 290
А. Г е в о р к я н—Научно-теоретическая конференция 291
В. А р у т ю н я н—**Н. М. Токарский** 292

C O N T E N T S

A R T I C L E S

Khristo Khristov (Bulgaria) — A Great Event in the History of the Bulgarian People (On the Centenary of the Liberation of Bulgaria)	3
E. Gh. Sarkissian — The Russo-Turkish War of 1877—1878 and the Liberation of Bulgaria from Turkish Yoke	17
Yu. V. Bromlei (Moscow) — A Relentless Researcher and Propagandist of the History of Culture (On Academician B. B. Pyotrovsky's 70th birth anniversary) (in Russian)	29
G. A. Tiratsian — Urartu and Armenia (On the problem of inheriting material culture)	43

R E P O R T S

H. H. Ulunian (Moscow) — Russia and the Liberation of Bulgaria in 1878	61
Z. M. Kassabian — The Russo-Turkish War of 1877—1878 and the Bulgarian Armenians	72
P. A. Chobanian — New Evidence on the Life and Activities of Harutyun Araratian	81
H. S. Svazian — Strabo's Sources on Caucasian Albania	95
H. G. Tourshian — The Messenger Service in Mediaeval East	105
J. A. Eynatian — Two Calendar Issues in the Writings of Hakop of Crimea	115
E. L. Danielian — Taron in Armeno-Byzantine Relations (second half of the 9th—10th cc.)	125
I. B. Brashinsky (Leningrad) — Urartu Outsize Jars (karas). Problems of Metrology and Standards (in Russian)	141
G. V. Abgarian — The Original of Hetoum's „Tatar Chronicles“ Used in the „Lyubek Chronicle“ of Detmar (in Russian)	157
A. P. Baziants (Moscow) — The Unpublished Letters of Academician P. K. Kokovtsov to S. S. Abamelek-Lazarev (On the history of the Palmir customs tariff) (in Russian)	171
H. M. Avetissian — The State of Mitanni during the Wars Waged with the Hittite King Suppiluliuma I (in Russian)	176
A. A. Stepanian (Leningrad) — Problems of the Theory of State in Strabo's „Geography“ and „Logos“ of Armenia (in Russian)	187

D I S C U S S I O N S

E. A. Tigranian — On a Number of Issues about the Formation of Soviet Armenian Architecture	205
A. L. Yakobson (Leningrad) — On Armenian Khachkars (Crosses carved on slabs). Historico-artistic remarks (in Russian)	215
S. Kh. Mnatsakanian — On the Problem of the Genesis of Cross-Cupola Churches in Armenia and Byzantium (in Russian)	225

PUBLICATIONS

- M. G. Nersissian — A Valuable Source on the Battle of Oshakan (in Russian) 241

ARMENIAN LIFE ABROAD

- N. Vardanian — Cultural and Social Life of Armenians Living Abroad (1977, January—December) 259

SCIENTIFIC INFORMATION

- V. Zinjirjian — Iron Farming Implements in Antique Armenia 265
 A. Gharagyozyan — The Province of Bghen in the County of Syunik 272
 A. Zhamkochian — Excavations of a Dwelling Structure in the Lower Fortress of Dvin in 1975 275
 A. Ayvazian — Architectural Monuments of the Settlement Bist in the Province of Goghtn 283

NEWS

- A. Simonian — Annual General Assembly of the Armenian Academy of Sciences 290
 H. Gevorkian — A Scientific-Theoretical Conference 291
 V. Harutyunian — N. M. Tokarsky 292